
II. évfolyam 7. szám 2000. november-december

SZIGETBECSEI
KRÓNIKA

Szigetbecse. Község 

Önkormányzata és Képviseíő-testüíete nevé6en 

minden kedves OCvasónak örömteli, békés karácsonyt és 

eredményekben gazdag új esztendőt kíván
Magasíts Legos, poCgármester

Pálfalvi Judit rajza

Karácson}! gondolat

A kétezredik év első karácsonya önkéntelenül is az idő-

re vetíti fényét. Itt élünk a földön és  sokszor nem is 

gondolunk azokra a dolgokra, amik körülvesznek bennün-

ket. Pedig létfontosságú tényezői életünknek.

K örülvesz műiket a levegő és nem is észleljük. Nélküle 

pedig életünk sem volna. Benne élünk az időben és 

nem is észleljük, nem is gondolunk rá. Pedig az idő is van 

olyan létfontosságú tünemény, mint a levegő.

M i az idő? Nem Ludjuk kézzel tapintani. Nem mond-

hatjuk anyagnak, hiszen nem fogható. Ha észleljük, 

már« tovatűnt. Csupán egy pillanat. Csak ha eltűnt, tartjuk 

számon és műit a műitat, műit történelmet raktározzuk el. 

Ha valamiképpen meg akarjuk jeleníteni magunknak, talán 

mint egy óriási óra jelenhet meg előttünk, s ebben a nagy- 

nagy szerkezetben egy-egy hajszálrugó pillanatnyi irányítói, 

mozgatói lehetünk. Ezt is csak ügy, hogy pillanat lehet az 

enyém, s máris visszavonhatatlanul kisiklik a kezemből és 

soha tö bb é  nem tudom megfogni, alakítani. Bármennyire is 

akarnám! Ha nem használtam fel, végleg elveszett.

Éppen ezért mérhetetlenül drága minden pÜlanat ré-

szemre. Ez alakíthat becsületes, vagy becstelen em-

berré. Ezt a pillanatot tudom szeretetemmel, vagy gyűlö-

letemmel drágává, vagy -  felelősségeteljesen! -  értékte-

lenné formálni. E pillanatokon keresztül lehetek gazdag, 

vagy végtelenül nyomorék, mint ember a szeretet, vagy 

gyűlölet cselekedetei állal.

I tt  az idő tehát, hogy ez ezredév elején, önmagamba 

nézzek. Az Igazság ugyanolyan kérlelhetetlen, mint az 

Idő! Tehát nekünk cselekednünk kell. A tétlen és meddő 

spekuláció elveszítteti velünk az idő drága pillanatait.

N ézz magadba Te is. Őszinte vagy, vagy kétszínűén alat-

tomos? Az időnek sok miihó pillanata még most a Ti-

éd! Lehetőséged van az elpazarolt pÜlanatokon keresztül 

elromlott Tenmagadat őszinte emberré alakítanod.

K érdezd: mi az ember? Testből -(anyagból)- és  lélek-

ből alkotott csodálatos lény! És ez vagy Te! Ha csu-

pán te s te d e t erősíted, gondozod -  elhanyagolva szelle-

med -  lelked csodálatos képességeit, ösztönös állat ma-

radsz csupán! S szükséges lelked-szellemed szunnyadó 

képességeit is kifejlesztened, hogy igazán ember lehess. 

Örök oktatónk: az Idő most éd erre igazán lehetőséget.

A dvent: előkészület a Szerete t ünnepére. Az őszinte, 

tiszta szere tet -  ami elsősorban lelki-szellemi tény, s 

nem ösztönös állati vonzalom, koronázza meg emberi mél-

tóságodat és  elvezet a betlehemi jászolban fekvő Kisded-

hez. Engedd, hogy a kétezer éves szere tet misztériuma 

átitathassa lelkedet és egész emberi valódat. Akkor Te is 

részese lehetsz az igazi szereLet mindent álformáló vará-

zsának, ami önáladást, lemondást, külső és belső békét és 

boldogságot ad neked és az egész vÜágnak.

M i lenne, ha a Nagy Óra pillanat-hajszálrugóját, amíg a 

Te kezedben van a te  SZERETETED irányítaná?...

Pázmány Béla, plébános
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Testületi ülések

• Emelkedtek az adómértékek

• Hasznos fórum a szennyvíz-beruházásról

• Elkészült a temetóTcerítés

2000. október 30.
Ülésezett Szigetbecse Község Önkor-

mányzat Képviseló'-testülete.
Első napirendi pont alapján lakótelkek ki-

alakításának lehetőségét vizsgálták. Ez a té-
ma most még nem állította döntés elé a kép-
viselőket, de szükség mutatkozott arra, hogy 
megkezdjék a közös gondolkodást erről a 
fontos kérdésről.

El kell készíteni a község jelenleg érvé-
nyes rendezési tervének felülvizsgálatát, 
szükség szerint módosítását. Erre pénzügyi 
fedezetet kell biztosítani a jövő évi költség- 
vetésben. Az építési telkek kialakításával 
kapcsolatos elképzelés a rendezési tervben 
jelenik meg, ezért a költségvetés elkészültéig 
ki kell alakítani valamilyen koncepciót. Ab-
ban egyetértettek a képviselők, hogy miután 
ma már a telek piaci érték, birtoklása nincs 
korlátozva, olcsó építési telkek ígérete 
felelőtlenség lenne.

***

Előzetesen tárgyaltak a helyi adók mérté-
kéről. A novemberi ülésen már dönteni kell. 
Az. nyilvánvaló, hogy kényszerűségből növel-
ni kell a helyi adók mértékét.

Elkészült Szigetbecse -  Makád Közös 
Igazgatású Közoktatási Intézményi Fenntar-
tó Társulás Szervezeti és Működési Szabály-
zata. Ezt Fejesné Schwarcz Erzsébet intéz-
ményvezető ismertette részletesen. A tekinté-
lyes méretű anyagot a képviselők is tanulmá-
nyozhatták és azt megvitatták. Az intézmé-
nyek működését négy törvény szabályozza, 
ezek keretében az egyes intézmények egye-
dileg határozhatják meg működésüket. A tes-
tület elfogadta az anyagot és felkérte az in-
tézményvezetőt, hogy a mindenkori törvényi 
változásokhoz igazítva tartsa karban a 
szabályzatot.

***

Egy évvel ezelőtt jelent meg először a Szi-
getbecsei Krónika. Ebből az alkalomból a 
képviselők értékelték az újság külalakját, tar-
talmát, fogadtatását a lakosság körében és 
azt jónak ítélték. A szerkesztőnek igyekeznie 
kell minél szorosabb kapcsolatot kialakítani 
a falubeliekkel, hogy gondjaik, örömeik, vé-
leményük megjelenhessen a lap hasábjain. 
(Cikkünk az évforduló kapcsán a 3. oldalon.)

***

Rendelet módosítással megállapították a 
hulladék-szállítás 2001. január 1-jétől érvé-

nyes díját. A szállító vállalattal kötött szerző-
dés értelmében a vállalat évente a Statisztikai 
Hivatal által megállapított inflációs ráta 80 
%-ával növeli a díjakat. Ennek alapján az 
emelés mértéke 8,16 % lesz. A díjak az aláb-
biak szerint módosulnak 2001. január 1-jétől: 
lakásonként havi 480 Ft + áfa. Üdülők 8 
hónapra 3.840 Ft + áfa.

Fontos tárgyaláson jutottak túl a szenny-
vízberuházásra társult települések vezetői. 
Megkötötték a kivitelezővel a szerződést. 
Hosszas egyeztetés után a társulat hitelfelvé-
tel ügyében megmaradt az OTP Lakástaka-
rékpénztár konstrukciója mellett (több bank 
is jelentkezett javaslattal). A variációk közül 
korábban azt választották volna, melynek ke-
retében a lakosság telkenként 96 hónapon ke-
resztül 1.080 Ft terhet vállalna. (Ezt ismer-
tettük előző számunkban.) Akkor azonban 
nem vették figyelembe, hogy ez telkenként az 
önkormányzatra többletköltségként 33.319 
Ft támogatást róna. Ezért most úgy döntöt-
tek, hogy azt a változatot fogadják el -  ki-
használva a LTP pénzügyi kedvezményét -  
mely a lakosságra 96 hónapon keresztül havi 
1.260 Ft befizetését terheli. Ez 8 évre össze-
sen 120.960 Ft-ot jelent. (Önkormányzati tá-
mogatást ebben az esetben telkenként 2.607 
Ft.) A megkötött szerződés, függetlenül a 
mértékétől, 96 hónapon át már nem változik.

Minderről a tárgyaláson résztvevő polgár- 
mester számolt be a képviselőknek, akik a be-
számolót elfogadták.

Ugyancsak a polgármester számolt be a 
temetőkerítés építési munkálatairól. A beszá-
moló idején a kerítés készítése befejezéshez 
közeledett. Az adományokból befolyt 
összegre az utolsó fillérig szükség volt, mi-
alatt igen sokan végeztek önkéntes munkát, 
amiért a polgármester és a képviselő-testület 
köszönetét fejezte ki.

Beszámolót hallgattak meg a képviselők a 
Duna-parton folyó útjavítási munkákról. Az 
újonnan aszfaltozott szakaszokon elkészültek 
a padkák, a községben végeztek az utak ká-
tyúzásával. Így elmondható, hogy a 2000-es 
évre tervezett útépítések, karbantartások ma-
radéktalanul megvalósultak.

Anyagi lehetőségek hiányában a képvise-
lők elutasították a Magyar Ebtenyésztők Or-

szágos Egyesülete ráckevei helyi szervezeté-
nek támogatási kérelmét, mialatt tevékenysé-
gük hasznosságát elismerték. Ugyancsak 
pénz hiányában utasították el az Életfa, gyö-
kerektől a fényig Alapítvány támogatási 
kérelmét.

***

Független pénzügyi szakértőt kértek fel, 
hogy készítse el a Szigetbecse -  Makád Kö-
zös Igazgatású Közoktatási Intézményi Fenn-
tartó Társulás, valamint a Szigetbecse Pol-
gármesteri Hivatal pénzügyi átvilágítását és 
ellenőrzését. A munkát a Fodor Bt. végezte, 
eredményéről Fodor Pálné pénzügyi ellenőr 
számolt be a képviselő-testületnek.

Az ellenőrzés mindkét vizsgált intézmény-
ben csak egészen kis, lényegében formai hi-
bákat tárt fel. Ezeket már a vizsgálat idejé-
ben kijavították, illetve a javasolt változáso-
kat 2001-ben vesznek figyelembe. A vizsgá-
latnak ugyanis nem csak az a célja, hogy fe l-
tárja a hibákat, hanem a szakember segítsé-
get is nyújt azok kijavításában. Annak ellené-
re, hogy a könyvelésben megsokszorozódott a 
feladat, a pénzügyi munkát a vizsgálat jónak 
értékelte. A képviselők megelégedéssel és 
megnyugvással vették tudomásul, hogy a 
vizsgált intézményekben rendben, a törvé-
nyeknek megfelelően kezelik a pénzügyeket. 
A munkát végzőknek és a független szakértő-
nek elismerésüket és köszönetüket fejezték ki. 
Elfogadták a pénzügyi ellenőrzési beszámo-
lót és határoztak arról, hogy a kért és szük-
ségesnek ítélt számlakészítő számítógépes 
programot a költségvetés tartalék keretének 
terhére vásárolják meg.

2000. november 28.
Az ezen a napon tartott rendes ülés során a 

képviselő-testület olyan ügyekben is határo-
zott, illetve alkotott rendeletet, melyeket az 
október 30-i ülésen előzetesen, de döntés 
nélkül megvitatott.

így rendelettel módosították a település 
2000. évi költségvetését. A szeptemberi 
módosítás óta eltelt időben a kiadási oldalt 
érintően az alábbiakról határoztak: számító-
gép és tartozékai vásárlás a háziorvos részére
231.000 Ft. Csónakház vásárlása az általános 
iskola részére 300.000 Ft. Sportöltöző felújí-
tása 100.000 Ft. Ady Endre Gimnáziumnak 
az „Öregdiák-találkozó” támogatására
20.000 Ft, összesen 651.000 Ft. A költségve-
tés bevételi oldala nem változott, a fenti ki-
adások az általános tartalék összegét ter-
helték.

A módosításról a képviselők rendeletet 
alkottak.

***

Törvény teszi kötelezővé a település költ-
ségvetésének előkészületeként koncepció 
megfogalmazását. Ennek tervezetét vitatták 
meg és fogadták el a képviselők. Ebben töb-
bek között megfogalmazták, hogy az intézmé-
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nyék zavartalan működése biztosítása mellett 
kiemelt feladatként kell kezelni a szenny-
vízberuházást. Szerepel a koncepcióban az 
is, hogy milyen feladatokra kell céltartalékot 
képezni.

központilag meghatározott adómértéknek az 
alsó határösszegét fogadják el, amiről majd a 
kormány dönt.

Új adónem bevezetéséről nem tárgyaltak.

költségig, szükség esetén személyében dönt-
sön, amiről tájékoztatnia kell a képviselő- 
testületet.

A testület a határozatot elfogadta.

***

Döntöttek a helyi adók ügyében. Érvényte-
lenítették az eddigi rendeleteket és az elfo-
gadott változtatásokkal újakat alkottak. A te-
lekadó mértéke 36 Ft/m2/évre módosult. Az 
építményadó esetében változatlanok marad-
tak az eddig érvényes kedvezmények, a mér-
ték azonban módosult. 80 m2-ig 180 
Ft/m2/év, a 80 m2 feletti rész után 360 
Ft/m2/év.

A legnagyobb vitát az iparűzési adó váltot-
ta ki, hiszen itt különösen sok szempontot 
kellett figyelembe venni. Végül úgy döntöt-
tek, hogy az állandó jelleggel végzett ipar-
űzési tevékenység alapján keletkezett adó-
alap 1,1 %-a az iparűzési adó mértéke. Az 
ideiglenes (alkalmi) jelleggel végzett ipar-
űzés esetében az adóátalány naptári napon-
ként 2.000 Ft.

E három helyi adóról rendeletet alkottak. A 
gépkocsi adóról nem döntöttek, változatlanul 
azt az álláspontot foglalták el, hogy annak a

A polgármester beszámolt a szenny-
vízberuházás témájában nagy érdeklődés 
mellett megtartott lakossági fórumról. Az 
előkészületek fontos határidőkhöz érkeztek. 
December 10-ig le kell zárni a lakástakarék-
pénztári szerződések megkötését, december 
14-én lesz a társulati közgyűlés. Ezután de-
cembervégéig meg kell kötni a hitelszerződé-
seket, majd készülhetnek a kiviteli tervek és 
indulhat a beruházás.

A beszámoló meghallgatása után a képvi-
selő-testület határozattal kötelezettséget vál-
lalt, hogy a társulati hitel és járulékai vissza-
fizetéséért készfizető kezesként helytáll, a 
hitel futamideje (nyolc év) alatti évek költ-
ségvetésében a szükséges összeget betervezi. 
A társulat hitelszerződését a község önkor-
mányzata nevében a testület határozata ér-
telmében a polgármester írja alá. A testület 
azzal bízta meg a polgármestert, hogy a be-
ruházás folyamatában Szigetbecse községet 
érintő, terven kívüli ügyekben 200.000 Ft

Döntöttek arról, hogy az önkormányzat va-
lamennyi intézményét és lakását beköti a 
szennyvízelvezető rendszerbe. (Cikkünk a 4. 
oldalon)

Beszámolót hallgattak meg a temetőkert 
kerítésének elkészüléséről. Azt december 9- 
én püspöki áldással szentelik fel.

A hagyományok szerint idén is készülnek 
az eddig alkalmazott elvek szerint kiosztott 
karácsonyi csomagok. Meghatalmaztak egy 
háromtagú bizottságot, hogy 1.600 Ft/cso- 
mag költségen belül állíttassák össze a cso-
magok tartalmát (kb. 350 csomag kiszál-
lításáról van szó).

***

A képviselők megismerték a Szigetbecse 
SE elnökének, Schmidt Mihálynak a levelét, 
melyben az egyesület nevében köszönetét 
mond az önkormányzatnak az egész évi 
támogatásért.

***

Születésnap

Egy éves a
SZIGETBECSEI

KRÓNIKA
Egy év. Szemvillanásnyi idő.
Egy éve jelent meg először a Szigetbecsei Krónika. Ünneplésre 

még nincs ok, de egy röpke visszapillantásra, egy kicsi elgondolko-
dásra, összegzésre alkalmat ad ez a szerény évforduló.

1988-ban, 1989-ben vágtak bele a legbátrabb közösségek, a ki- 
sebb-nagyobb települések helyi lapok alapításába. Járatlan utat tapo-
gattak ki, hiszen ilyen sajtótermékek évtizedekig nem jelenhettek 
meg. Aztán felgyorsultak az események, százával születtek a „hírha-
rangok”, a „fórumok”, a „kisbírók”, a „krónikák”. Meglódult a libi-
kóka: volt ahol kifogyott a szufla, megszűntek nagy lelkesedéssel in-
dított kis helyi lapok, de másutt újak születtek...

A települések saját újságai túlnyomó többségben a közösségek ön-
azonosság tudatát, az összetartozás érzését és nem utolsósorban in-
formáltságát növelték. Ilyen helyi fórumok nélkül már szinte elkép-
zelhetetlen a hatékony önkormányzatiság, lassabban alakulna az em-
berekben az új helyzet megkövetelte újszerű gondolkozás.

Szigetbecsén sokak vágya teljesült, amikor a képviselő-testület 
döntése értelmében megjelent a helyi krónika. Ez lett a neve is: Szi-
getbecsei Krónika. A beköszöntőt Magasitz Lajos polgármester írta, 
felvázolva a lap tartalmára, szellemiségére vonatkozó elképzeléseket. 
Jó érzés ma, egy év után elolvasni ezt a programot, mert a megjelent 
lapszámok tartalma bizonyítja, hogy az indításkor megfogalmazott 
elképzelések nagy százalékban megvalósultak.

Tagadhatatlan viszont, hogy a Szigetbecsei Krónika még nem tölti 
be a „fórum” szerepét. A község lakói még nem használják az újsá-
got véleményük, javaslataik megjelenése eszközeként. Ez érthető, 
mert a legtöbb ember számára még mindig szokatlan a véleménynyil-
vánítás szabadsága, a közügyekbe való beleszólás, a nyilvánosság 
vállalása -  szóval a demokrácia... Egy jó helyi lap létével, szellemi-

ségével, példaadásával, teljes körű, pártatlan tájékoztatásával sokat 
tehet azért, hogy a görcsök oldódjanak. Segíthet abban, hogy a „ne 
szólj szám, nem fáj fejem” bénító filozófiája helyett érvényesüljön a 
felszabadult, a jogaival élni tudó és akaró, önérzetes, a félelem táplál-
ta óvatoskodáson átlépni képes ember filozófiája.

Az elmúlt egy évben az újság hét száma jelent meg 42 oldalon. 
Minden számban tudósítottunk a képviselő-testületi ülésekről, beszá-
moltunk az ott tárgyalt ügyekről, ezek száma 71 volt. Ötvenhét rövid 
hírrel szolgáltunk, 9 cikkben adtunk beszámolót a községben történt 
fontos eseményekről (közmeghallgatás, sportegyesületi jubileum, 
felépítményes víziállások, millenniumi emlékzászló átadása, millen-
niumi nap stb.). Öt alkalommal tekintettünk vissza a múltra (50 éve 
érkeztek haza a szovjet munkatáborba hurcolt becseiek. Hagyomány: 
Szent család szálláskeresése, misztérium drámák, húsvéti tojásfutás, 
emlékezés André Kertészre.) Tizenegy esetben olvashattak a lapban 
terjedelmes írást közérdekű ügyekről (falugazdász tevékenysége, 
szennyvízkezelési beruházásról, fórum a Ráckevei-Dunáról stb.). 
Négy jegyzetben adtunk teret egy-egy gondolat kifejtésének. Elkezd-
tük azt a sorozatot, melyben becsei embereket, családokat mutatunk 
be. Eddig 3 ilyen írás jelent meg. Olvashattak még nyílt levelet, felhí-
vásokat, anyakönyvi híreket, meghívókat és verseket. Igyekeztünk 
fotókkal, rajzokkal színesíteni a lapot.

Ez az összefoglaló is érzékelteti, milyen nélkülözhetetlen tájékoz-
tató, szemléletformáló eszköz lehet a helyi sajtó.

Mindannyian, akik a Szigetbecsei Krónika megjelenését elősegítet-
ték, hírekkel, cikkekkel gazdagították tartalmát remélik, hogy Sziget-
becse lakói, a község iránt érdeklődők továbbra is rokonszenvvel 
fogadják, haszonnal olvassák a helyi krónikát.

Pap Kornélia
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Elkészült a temetőkert bekerítése
Szigetbecse minden hívő és nem hívő em-

berének régi gondja volt a temetőnk, annak 
mindkét részének -  a katolikusnak és a refor-
mátusnak egyaránt -  a végleges rendezése.

Egyházi és polgári rendelkezések, törvényi 
előírások szabályozzák a temetők rendezését, 
azok bekerítését. Emberi, belső elvárásunk 
is, hogy elhunyt szeretteinknek méltó nyug-
helyét teremtsünk.

1999-ben tovább építettük a temető útjait

aszfaltozással, közel félmillió forint érték-
ben. Bevezettük a hálózati vizet, két kutat lé-
tesítettünk.

Ezt követően az egyházi és a községi 
képviselő-testület elhatározta, célul tűzte ki, 
hogy a 2000-es évben, az ezredforduló kü-
szöbén történjen meg a temető teljes bekerí-
tése.

Átgondolt egyeztetések után megfogalma-
zódtak az elképzelések, rögzítésre kerültek a 
konkrét műszaki jellemzők. Elkészültek a 
tervek és a költségvetés.

A tervezett, a megvalósított kerítés 620 m 
hosszú, három kapuja van. A kerítés szerke-
zete: monolit beton pontalapokba ültetett be-
ton oszlopokon zöld műanyag bevonatos 
drótfonattal, a merevséget biztosító sarok 
támaszokkal és betonlábazattal.

A temető három bejáratánál acélszerkezetű 
kapuk készültek, egy kisebb személybejáró 
és egy nagyobb, a gépkocsikat is átengedő 
szárnnyal. Nagyméretű tereprendezést, faki-
vágási munkálatokat is végeztünk. Az előze-
tes költségvetés 2 -  2,5 millió Ft-ot határo-
zott meg. A két testület közösen gyűjtötte 
össze a pénzt. A katolikus egyház képviselő-

testülete pályázatot adott be a püspökséghez 
támogatásért. 2000 augusztusában megkap-
tuk az 1 millió forint támogatást. Ez biztosí-
totta az alapot a további pénzek gyűjtéséhez. 
A községi önkormányzat képviselő-testülete 
500 ezer forintot biztosított a költségvetés-
ből. Hozzájárulást adott a református egyház 
is. Lakossági adományokból közel félmillió 
forint gyűlt össze.

Ezúton is köszönetét mondunk mindenki-

nek, aki adakozott. Komoly megtakarítást, 
segítséget jelentett a lakosság önkéntes 
munkája.

A munkálatokat október 9-én kezdtük és 
november 6-án fejeztük be. A közel egy hó-
napi munka szervezetten, a tervezett elképze-
léseknek megfelelően haladt. A szakmai te-
vékenységet végző vállalkozó ütemesen, 
megbízhatóan, folyamatosan dolgozott mun-
katársaival együtt. Jelentős segítséget adtak 
az önkormányzatnál dolgozó közmunkások 
is. Az elvégzett beruházás teljes összege
2.150.000 Ft lett, mely összeget teljes egé-
szében kifizettük. Kiemelkedő jelentősége 
volt a lakosság közösségi munkájának, mely-
nek értéke 200.000 Ft volt. Ez a mindenki 
számára fontos beruházás alkalmat adott ar-
ra, hogy a lakosság bebizonyítsa: képes és 
akar a jó ügy érdekében a közösségért tevé-
kenykedni. Örömmel és jó érzéssel állapít-
hattuk meg, hogy a szigetbecsei emberek is-
mét megmutatták, hogy tudnak és szeretnek 
tenni a faluért. A munkálatokban 55 fő vett 
részt, voltak akik 2-3 alkalommal is. Méltó 
bizonyítéka volt az önzetlen segítő szándék-
nak, az összefogásnak. Ezúton is köszöne-

tünket fejezzük ki mindazoknak, akik ké-
résre, hívásra jöttek és segítettek.

Ez a segítség az anyagi megtakarításon kí-
vül azért is nélkülözhetetlen volt, mert így a 
munkát egy hónap alatt be tudtuk fejezni. A 
segítők a munkát kézzel és géppel egyaránt 
végezték. Köszönet azoknak is, akik nap, 
mint nap a szervezésben tevékenykedtek.

Az elkövetkező időben kerül sor terveink 
szerint a temető előtti területen gépkocsi-
parkoló létesítésére.

Az elvégzett munkával mindannyian azt a 
célt tartottuk szem előtt, hogy szeretteinknek 
méltó, rendezett, a külső zavaroktól mentes, 
békés nyughelyét biztosítsunk.

Örömmel és egyben nyugodt lelkiis-
merettel állapíthatjuk meg, hogy települé-
sünkön nagy jelentőségű fejlesztési munka 
fejeződött be november 6-án. Úgy érezzük, 
hogy ezt a nagy munkát a lakosság segít-
ségével, mindenki megelégedésére végeztük 
el. Kimondhatjuk, hogy az évezred kezdetére 
a temető bekerítésével is maradandót alkot-
tunk. Állíthatjuk, hogy ez is hozzájárult köz-
ségünk rendezettebbé tételéhez, a lakossági 
elvárások teljesítéséhez.

Tisztelt Szigetbecseiek!
Az egyházi és a közösségi önkormányzat 

képviselő-testülete nevében mégegyszer 
megköszönöm a segítséget, a támogatást és 
kérem, hogy vigyázzunk a szép, rendezett te-
metőnkre. Tegyük még szebbé, gondozzuk 
hozzátartozóink síremlékeit. Együtt, közö-
sen, tiszteletteljes kegyelettel vigyázzunk 
értékeinkre.

Magasitz Lajos 
polgármester

Értesítjük a Tisztelt 
Lakosságot, hogy 

a SZIGŰ Pest Megyei 

Temetkezési Rt. megnyitotta 
bemutatótermét és irodáját 

Ráckeve, Bercsényi u. 11. szám 
alatt (a CBA élelmi szeráruházzal 

szemben).
Széles áruválasztékkal, 

teljes körű ügyintézéssel várjuk 

a gyászoló családokat 

éjjel-nappal.
Ü gyin téző : Szűcs Sándomé 

(Margit-Krisztina)
T el: 06-24-385-411 

Rt.: 06-20-34-77-278
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Igaz mese -  halakról, emberekről
Varga János

A karácsony esti asztalra régi szokás szerint halétel illik. Vásárolják is 
a halat ünnep előtt a népek a piacokon. A horgászok -  ha kedvezett a 
szerencse -  maguk szákolják ki a halászlének, rántott halnak, rácponty-
nak valót.

A Ráckevei-Dunában már régen nem szaporodik természetes úton a 
ponty, nevelt, telepített halak kerülnek horogra.

Varga Jánosnak is évtizedek óta van horgászengedélye, a család asz-
talán ott lesz karácsonykor a halétel, de a nyugdíjas halász csak ritkán 
horgászott, életének java részét a halnevelés töltötte be.

1958-ban Parti Ferenc, a makádi tógazdaság tómestere hívta el Varga 
Jánost Tassról a gazdaságba, aki akkor lett MOHOSZ-dolgozó, onnan 
ment nyugdíjba.

Régi fotók, csoportképek segítik az 
emlékezőt, amikor a tógazdaság „hős-
koráról” az életéről beszélgetünk.

„ Öt évig a tavaknál dolgoztam, majd 
a szigetbecsei haltelep vezetője lettem.
Ebben az időben még csak három tóban 
neveltük az ivadékot, kevesen dolgoz-
tunk a gazdaságban. Zellei Gábor a 
ráckevei halkeltető vezetője, Csömör 
Barnabás a főagronómus, a már em-
lített Parti Ferenc a makádi tómester 
volt.

Ahogy nőtt a horgászok létszáma, 
úgy kellett mind több halat nevelni.
Ezért az idők folyamán újabb tavakat 
létesítettek, fejlesztették a halkeltetőket.
Szigetbecsén is épült többek között egy 
raktár a haltakarmány tárolására.

A munka kezdetben bizony nagyon 
nehéz volt. Amikor a tavakról zsilipeken 
át levezették a vizet, ott úgynevezett hal-
ágyakban megrekedt a hal, amit hálóval 
összehúztunk. Az iszapos vízben gumi-
csizmában caplatva kosarakban cipel-
tük innen a halakat a válogatóasztalra, 
majd szekerek vitték a tartályokat a Du-
nához. Ott ismét előkerültek a kosár-
hordó rudak, kézben cipeltük a terhet.
Zoliéi Gábor vezette azt a dereglyét, 
amiben a telepítésre szánt pontyok a te-
lepítési helyekre kerültek -  ismét csak 
emberi erővel.

Ma már a nehéz munka szinte minden mozzanata gépesített, a lehalá-
szást korszerű eszközök módszerek segítik. Az egész évi munka eredmé-
nyének begyűjtése azonban változatlanul, akárcsak a régi időkben, ün-
nep, a vége pedig vigasság. Az én tisztem a lehalászás alatt 35 évig a má- 
zsálás, a mázsakönyv vezetése volt. 1988 óta nyugdíjban vagyok, de ami-
kor eljött az őszi betakarítás ideje, hívtak és én örömmel álltam a mázsá-
hoz évről évre.

Szívesen emlékezem a MOHOSZ-nál eltöltött évtizedekre, a munkatár-
sakra, akikkel barátként dolgoztunk együtt. Közös volt a munka és annak 
végeztével az ünnep is. Ilyenkor összejöttünk, a családtagok is kivették a 
részüket az örömből. Nagy kondérokban halászlét vagy birkapörköltet 
főztünk, jóféle borocskát iszogattunk, beszélgettünk, daloltunk. Az élet 
rendje azonban, hogy megöregszünk, egy-egy régi társ elmegy az örök égi 
vizek partjára. Már csak Zellei Gábor és jómagam tudjuk felidézni a 
legrégebbi idők eseményeit.

Örömünkre már ott vannak a fiatalok, ott szorgoskodik az utánpótlás, 
folytatják azt, amit mi elkezdtünk. A cél, hogy kerüljön minél több szép, 
egészséges ponty, süllő, csuka a horgászok szákjába -  és jusson hal min-
den karácsonyi ünnepi asztalra!

Mi volt szép ebben az embert próbáló, állandó figyelmet kívánó, nagy 
felelősséget jelentő munkában? A szabad élet! Mindig a vizek, erdő 
közelében, bár hóban, fagyban, jéggel birkózva, vagy nagy hőségben, 
viharban küzdve, de a magam urának érezhettem magamat.

A gazdaságban sok a hűséges ember, innen kevesen mennek el másho-
vá, nyugdíjasként is szívesen állnak rendelkezésre, jönnek ha kell a segít-
ségük. Szeretni, becsülni kell a munkát, a szakmát és mások érdekét is 
szem előtt kell tartani: azért dolgozunk, hogy sok horgásznak teljen 
öröme a horgászatban! ”

Feigl Csaba
Azt, hogy a Varga János korosztályát követő generáció semmiben sem 

marad el az elődöktől a Ráckevei Dunaági Horgász Szövetség Sziget-
becsei Ivadéknevelő Tógazdaságának 
jelenlegi vezetője, Feigl Csaba is 
példázza.

Tatán a szakmunkásképzőben halász 
szakon végzett. Már tanulóként a maká-
di halgazdaságban bővíthette tudását. 
Miután leérettségizett 1986-ban itt 
kezdett el dolgozni.

„Kicsi gyerekként is szerettem a vizek 
partján bóklászni, 6 évesen már horgász-
engedélyem volt. Érdeklődésem egyre in-
kább a halak felé fordult. A legtöbb 
halászemberhez hasonlóan a horgászat 
nálam is idővel teljesen háttérbe szorult. 
A halnevelés köti le minden figyelmemet.

A hal „titokzatos” állat, felnevelése 
közben nem látjuk folyamatosan, ráadá-
sul „néma". Éppen ezért több törődést 
igényel, csakúgy, mint az újszülött em-
berpalánta, aki nem beszél, érzékeny, 
sérülékeny.

Megunhatatlan a halnevelés folyama-
tának megfigyelése, irányítása, melynek 
során a lárvából ivadék, majd telepítés-
re vagy továbbnevelésre alkalmas hal 
fejlődik. Soha nem tudnék zárt térben, 
pl. gyárban dolgozni. Ez a munka nem 
könnyű, de minden nehézségért kárpótol 
a természetközeli élet. Nem kívánkozok 
máshová: a gazdaságból szeretnék 
nyugdíjba menni.”

A  szigetbecsei ivadéknevelőt az 50-es 
évek közepén létesítették, a szerepe 

azóta változatlan. A Ráckevei-Dunába telepítendő halak lárva alakban a 
ráckevei halszaporító telepen kezdik életüket. Innen kerülnek a szigetbe-
csei tógazdaságba. Ezt a 80-as évek közepén bővítették a mai méretére. 
Most négy nevelőtó és nyolc telelőtó áll a gazdaság rendelkezésére. Itt 
1,5-2 dekásra nevelik a süllő, ponty, harcsa lárvákat. Amikor a lehalászás 
után kiürülnek a makádi tavak, azokat újra feltöltik vízzel és oda helyezik 
a becsei telepről az ivadékokat továbbnevelésre.

Szigetbecsén a nevelőtavak lakó nélkül maradnak, de a munka nem áll 
meg a telepen. A tavakat kitisztítják, fertőtlenítik, hogy tavasszal fogadni 
tudják az újabb halgenerációt. Feigl Csaba és segítői, Lukácsi Zoltán, 
Podruzsik Zoltán nem pihenhet. Van a telepen munka minden napra: te-
reprendezés, kiszáradt fák eltávolítása, kerítésjavítás, hálókötés... Köz-
ben éjjel-nappal figyelni kell a telepet, ebben segítenek az éber és igen jó 
„fogós” kutyák. Eddig nem is volt itt semmi gond.

Közeleg a karácsony, a legszebb, bensőséges ünnep, amikor ősi szokás 
szerint halétel kerül az asztalra. Két szakmáját szerető, ahhoz hűséges 
embert mutattunk be azok közül, akik egész évben azért dolgoznak, hogy 
jusson hal minden ünnepi asztalra.

-pap -

Varga János a mázsánál
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Meghívó
A Szigetújfalui Zenebarátok 

tisztelettel és szeretettel 
meghívják Szigetbecse polgárait, 

a lap minden kedves olvasóját 
2000. december 17-én, vasárnap 

1430-kor a szigetbecsei templomban 
tartandó

karácsonyi koncertre.

Felajánlás
Szigetbecse Községért Közalapítvány kéri a 

tisztelt lakosságot és minden kedves olvasót, 
hogy a 2001. február -  március hónapban készí-
tendő'jövedelemadó bevallása során abból 1 %- 
ot szíveskedjen felajánlani a közalapítvány ja-
vára. A felajánlott összeg a szigetbecsei óvoda 
és iskola fejlesztését fogja szolgálni.

A közalapítvány adószáma: 19180650-1-13.
* * *

FŐTÉR
December 10-én, vasárnap 9’" órai kezdettel a 

Ml tévécsatornán, a FŐTÉR című műsorban 
Ráckevét és környékét mutatják be. Szigetbecse 
is szerepel az összeállításban!

* * *

Ünnep-kör
A Karácsonyi Koncerten kívül (december 

17.) a karácsonyi ünnepkörön belül december 
18-án ünnepélyt rendez a Nyugdíjas Klub, 19- 
én pedig az általános iskolában lesz megemlé-
kezés. Minden eseményre szeretettel várják az 
érdeklődőket.

Lehalászás -  telepítés
A makádi halastavak „termését” hagyomá-

nyosan október második felében takarítják be. 
Ekkor a gazdaság valamennyi dolgozója, sok 
önkéntes segítő áll sorompóba. Válogatás után a 
nevelt halak a Ráckevei-Dunába kerülnek, hogy 
a horgászok horgára a jövőben is akadjon zsák-
mány.

A Ráckevei Dunaági Horgász Szövetség ügy-
vezető igazgatóját Závory Zsoltot kérdeztük, 
milyen volt az idei „aratás”, mennyi hal került a 
Dunába?

„2000-ben már áprilisban és augusztusban is 
volt telepítés. Előbb 500 q 2 kg átlagsúlyú há-

romnyaras ponttyal, majd 100 q ugyancsak 
„méretes” ponttyal gazdagítottuk a Ráckevei- 
Duna halállományát. A makádi tavakban idén is 
egészséges utánpótlást neveltek. A lehalászásra 
október 16-26. között került sor. Ez után 500 q 
háromnyaras, 650-700 q kétnyaras pontyot, 15 
q méretes harcsát, 15 q méretes csukát, továbbá 
1,5 millió süllő lárvát, 250 ezer darab előnevelt 
süllő ivadékot, 500 ezer előnevelt pontyot, 200 
ezer előnevelt nyurga pontyot és 10 ezer előne-
velt csuka ivadékot helyeztünk el a folyóban. 
Februárban további 10 q méretes csuka kerül a 
Dunába. Szigetbecse térségében a strandnál két 
helyen történt telepítés.

Itt hívom fel a horgászok figyelmét arra, 
hogy 2001. január 1-jétől az egész Ráckevei- 
Duna területén megváltozik a horgászrend. Az 
egész területén tilos az ún. szoktató etetés. Tilos 
a ráckevei Árpád hídról és a taksonyi Duna-
iadról a pergető horgászás.”

*  *  *

„Virágos Faluért”
Nők Szigetbecséért Egyesület mozgalmat in-

dított a község szépítése érdekében. Sokan tet-
ték magukévá a gondolatot és tették környeze-
tüket gondozottá, virágossá. Ezúton köszönik 
mindazoknak a tevékenységét, akik csatlakoz-
tak a mozgalomhoz, kérve őket, buzdítsák 
azokat is faluszépítő tettekre, akik még nem 
ismerik az egyesület kezdeményezését.

Alább közöljük azoknak a lakosoknak a név-
sorát, akik a legtöbbet tették környezetük szépí-
téséért: Feigl Tibor, Lumei Sándor, Draspó Je-
nő, Schwarczenberger Károly, Feigl Hona, 
Glöckl Tibor, Schmidt Sándor, Glöckl László, 
Varga István, Kis Óvoda, Holndonner László, 
Pállinger Ferenc, Bonhardt Mihály, Kátai Péter, 
Csordás Sándor, Feigl Bódog, Nagy Imre, Lo- 
sonczi Lajos, Riedl József, Gulyás Zoltán, 
Győrke Péter, Áy István, Mészáros András, 
Bajnok József, Keszthelyi Ignác, Hevesvári 
Gyöngyi, Major József, Feigl Nándor, Garami 
János, Glöckl Róbert, Szabó Béla, Schmidt De-
zső, Sándor Istvánné.

Mindenkinek sok szeretettel gratulálunk!
Nők Szigetbecséért Egyesület 

* * *

Labdarúgás
Véget ért az őszi körzeti labdarúgó-bajnok-

ság. A november 21-én tartott vezetőségi érte-
kezleten értékelték a Szigetbecse SE őszi 
évadát. Felnőtt labdarúgóink a második helyen, 
serdülő csapatunk a középmezőnyben végzett. 
Schmidt Mihály sportegyesületi elnök ezúton 
szeretné megköszönni a csapatok edzőinek az 
eredményes felkészítést, valamint a játékosok-
nak a szép szereplést. Külön köszöni a szurko-
lóknak, a szponzoroknak, az önkormányzatnak 
a támogatást. Az elnök levélben is megfogal-
mazta köszönetét Szigetbecse képviselő-testü-
letének, ezt a legutóbbi, november 27-i ülésen 
ismertették.

*  *  *

Úszás
2001 januárjától minden hónap utolsó hétfő-

jén 3 órakor autóbusz indul az OÁZIS Fitness 
Centrumba. A gyerekek úszásoktatásban része-
sülnek, a felnőttek a konditermet, a szaunát 
használhatják. Jelentkezni lehet az általános 
iskolában Szalai Simonnénál december 20-ig.

♦  *  *

Búcsúztassa az évet 
velünk!

A Nők Szigetbecséért Egyesület szervezésé-
ben felnőtt asztalitenisz és serdülő bajnokságra 
kerül sor december 30-án 10 órai kezdettel a 
szigetbecsei kultúrotthonban. Nevezni és a ne-
vezési díjat befizetni december 20-ig lehet 
ugyanott.

* * *

Gyertek játszani!
Mikulás-napi röplabda Generációs Kupát 

rendezünk december 9-én 9 órai kezdettel az 
általános iskolában. Gyertek el idén is minél 
többen egy jót játszani!

Sziget Diáksport SE
* * *

Az oviban történt
Az óvoda szülői munkaközössége november 

11-én bált rendezett. Mindannyian nagyszerűen 
éreztük magunkat, sajnáljuk, hogy viszonylag 
kevesen fogadták el meghívásunkat. A bál tisz-
ta bevétele 70.000 Ft volt, ezt karácsonyi já-
tékvásárlásra fordítottuk.

November 16-án csodálatos, maradandó él-
ményben volt részünk, amikor Budapesten 
meglátogattuk a Tropicáriumot. Élőben, köz-
vetlen közelről figyelhettünk meg cápákat, kro-
kodilokat, szebbnél szebb színes tengeri ha-
lakat, sok más állatot.

A Mikulás december 6-án látogatta meg óvo-
dánkat. A karácsonyi ünnepélyünkre december 
18-án szeretettel várjuk a kedves szülőket, 
ismerősöket is.

Ezúton kívánok a Tóparti Óvoda valamennyi 
dolgozója nevében minden szigetbecsei lakos-
nak, a szülőknek, a gyerekeknek és szponzo-
rainknak kellemes karácsonyi ünnepeket, jó 
egészséget és békés, boldog új esztendőt!

Schmidt Mihályné 
óvodavezető

*  *  *

Köszönet a 
támogatásért!

Ezúton is szeretnénk köszönetét mondani az 
óvodás. bál megrendezésében, szervezésében 
önzetlenül segítőknek: Schmindt Sándomé a 
szülői munkaközösség elnökének és a tagok-
nak, a Csoba és a Vásárhelyi házaspárnak, vala-
mint a nevük elhallgatását kérő szponzoroknak, 
Rendi Jánosnak, aki segített a játékok budapesti 
megvásárlásában, szállításában.

Köszönjük azok támogatását, akik élelmisze-
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rekkel, anyagokkal, kedvezmények nyújtásával 
segítették munkánkat, programjainkat, eszköz 
vásárlásainkat. így köszönet Fekete Andrásnak, 
Pintér Andrásnak és családjának, Siegel Tibor-
nak, Szálkai Istvánnak és minden segítő szülő-
nek. Köszönet Csendes Gábornak és fiának, 
akik a Szigetbecse Községért Alapítványon ke-
resztül 100.000 Ft-ot adományoztak óvodánk-
nak. Ezt az összeget egyensúlyérzék és moz-
gáskészség fejlesztő sportszerek vásárlására 
fordítottuk.

Köszönjük a személyi jövedelemadójuk 1 %- 
át az óvodának utalóknak a támogatást. Ezen a 
módon az óvoda 34.469 Ft-ot kapott.

Schmidt Mihályné

Anyakönyvi hírek

»Születés

2000. október 1-jén született 
Lengyel Anikó és Kőhegyi Dániel gyermeke 

Anna

2000. október 19-én született 
Jakab Julianna és iß. ülés Lajos gyermeke 

Elizabeth

2000. október 30-án született 
Padla Henrietta és Boros Attila gyermeke 

Attila

2000. november 2-án született 
Kovács Éva és Bartal Lajos gyermeke 

Emese

Névadó
2000. október 28-án névadója volt 
Maród Ildikó és Kiss Imre József 

gyermekének 
Máriának

Elhunytak

Gyászoljuk az 

örökre eltávozottakat

Feigl Julianna
október 28. élt 42 évet

Schwarcz Istvánná (Lengyel Mária)
november 9. élt 76 évet

Schmidt Gáspár
november 21. élt 83 évet

Wandracsek Márton
november 24. élt 57 évet

Azok között a gyerekek között, akik a helyes megfejtést 2000. december 15-ig beküldik 
szerkesztőségünkbe (Szigetbecse, Petőfi S. u. 34.) 3 db könyvutalványt sorsolunk ki.

A borítékra írjátok rá: „Gyerekrejtvény” .

F E L H ÍV Á S !

J e l e n t k e z z e n  R e n d ő r n e k !

I t t  a  r e n d k í v ü l i  l e h e t ő s é g !

V á r j á k  a  Be l ü g y m in i s z t é r iu m  RENDÉSZETI SZAKKÖZÉPISKOLÁIN 
K é t  é v e s  s z a k k é pz é s , u t á n a  t i s z t h e l y e t t e s i  r e n d f o k o z a t  é s  g a r a n t á l t

BEOSZTÁS. 2 0 0 1 .  FEBRUÁR 5-ÉN  KERESZTÉVFOLYAMOS SZAKKÉPZÉS IS INDUL!

A rendészeti szakközépiskola korszerű szakmai ismereteket, idegen nyelvi, informatikai, 
önvédelmi képzést és „B” kategóriájú gépjárművezetői jogosítványt, tanulmányi ered-
ménytől függő ösztöndíjat, térítésmentes étkezést, iskolai ruházatot, tanulói szállást 
valamint az Országos Képzési Jegyzékben szereplő, államilag elismert rendőri szakkép-
zettséget nyújt. A szakközépiskolai tanulmányok sikeres elvégzésével a tanuló mentesül a 
sorkatonai szolgálat teljesítésétől.
A jelentkezési feltételek:

• magyar állampolgárság vagy bevándorlási engedély,
• betöltött 18. életév, de nem idősebb 33 évesnél
• büntetlen előélet,
• sikeres érettségi vizsga 

Az iskolai felvételi vizsga:
• szakmai irányultságú és alapműveltségű teszt
• fizikai erőnléti vizsga
• pályaalkalmassági vizsgálatok (pszichológiai és egészségi alkalmassági) 

Részletesebb felvilágosításért forduljanak a Ráckevei Rendőrkapitányság személyzeü 
főelőadójához, Tóth Gyuláné r. százados asszonyhoz. Tel.: 385-755, vagy 385-051.
Várjuk az érdeklődők jelentkezését.

Ráckevei Rendőrkapitányság
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Rejtvényünkben André Kertész fotóművész 3 db -  szigetbecsei múzeumban is megtalálható -  fotójának címét rejtettük el.
Azok között, akik a helyes megfejtést 2000. december 15-ig beküldik Szerkesztőségünkbe (Szigetbecse, Petőfi u. 34.), 3 db könyvutalványt 
sorsolunk ki. A borítékra írják rá: „Keresztrejtvény”. A nyertesek névsorát a következő számban közzétesszük.

Kiadja Szigetbecse Képviselő-testülete, Felelős szerkesztő: Pap Kornélia. Felelős kiadó: Magasitz Lajos polgármester
A szerkesztőség címe: Szigetbecse, Petőfi Sándor u. 34.
Nyomda: PRESS+PRINT Kft. -  Megjelenik: havonta


